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ZPRAVODAJ FARNOSTI
PŘI KOSTELE sv. TOMÁŠE V BRN Ě

Motto:

”
Bůh je naše útočiště,

naše síla,
pomoc v soužení vždy velmi osvědčená.“

Ž 46, 2

Úvodní slovo
Je mou milou povinností dotknout se

několika radostných a zmínky hodných
událostí minulých dní.

P̌redňe chci ješťe jednou blahop̌rát
Mons. Josefu Šikovi, farnímu vikáři,
k jeho životnímu jubileu – 75. narozeni-
nám. Ďekuji jménem vás všech za jeho
službu farnímu spolěcenství a jisťe spolu
s vámi vyprošuji mnoho darů Ducha sva-
tého, ťelesných sil a zdraví i duchovní svě-
žesti k dalším (doufáme, že mnoha) rokům
života mezi námi.

I bývalému fará̌ri naší farnosti a nyní
nově jmenovanému litom̌ěrickému bisku-
povi otci Pavlu Posádovi chci vyjádřit
up̌rímné blahop̌rání a radost z jeho nového
ustanovení. Zárověn jistě s jeho souhlasem
prosím vás všechny o modlitbu za Boží
pomoc a požehnání pro jeho službu v nové
diecézi.

Že v takových situacích není všechno
jenom sláva, že za voláním

”
hosana“ je

často skryto i
”
ukřižuj“, naznǎcuje článek

z pera dalšího farníka – jezuity Josefa Ko-
láčka, kterým se ještě vracíme ke jmeno-
vání otce Tomáše Špidlíka kardinálem.
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Kéž si znovu uv̌edomujeme, že vše-
chnu svou naďeji máme skládat v Hospo-
dina, nebot’ jen v Ňem je naše útǒcišťe.

Váš farář Petr Vrbacký

Informace
Aktuální dění ve farnosti

• Biskupské sv̌ecení Mons. Pavla Po-
sáda, nov̌e jmenovaného sídelního bis-
kupa litom̌ěrického, se uskutěcní v sobotu
28. února 2004 v 10.30 hodin v kated-
rále sv. Šťepána v Litom̌ěricích. Protože
předpokládáme v̌etší zájem o ú̌cast na
této slavnosti, plánujeme objednání auto-
busu(ů). Zájemci o cestu se mohou hlásit
závazňe v sakristii. Záloha na cestovné
je 100,- Ǩc (platí se p̌ri přihlášce), p̌red-
pokládaný odjezd v 6 hodin od kostela,
návrat zhruba okolo 17 hodin odpoledne.

• Znovu děkujeme všem, kdo pomohli
s úklidem, zdobením a přípravou kostela
na slavení vánǒcních svátků. Stejňe tak
děkujeme i všem, kdo se jakkoli podíleli
na jejich důstojném a radostném slavení.

• Jmenován nový nuncius pro ČR –
arcibiskup Diego Causero byl dnes v po-
ledne ve Vatikánu jmenován novým apoš-
tolským nunciem proČeskou republiku
(zdroj čbk)

• Fórum mládeže brněnské diecéze.
Čtvrtý ročník diskusního setkání mladých

brněnské diecéze proběhne ve dnech 23.-
25. ledna v prostorách Církevního student-
ského domova Petrinum na Veveří ulici
v Brně. Tématem setkání je

”
farnost –

moje církev“. V rámci daného tématu se
budou odvíjet také katecheze brněnského
biskupa Vojťecha Cikrleho a generálního
vikáře Jǐrího Mikuláška, ktěrí budou také
reagovat na dotazy přítomných v oblíbené
panelové diskusi. Součástí programu bývá
tradǐcně program ve skupinách, besedy a
kulturní program.

Půlnoční zezadu

Tma, zima, šťedrověcerní pokoj a klid.
Svátěcně osv̌etlené ulice se pomalu plní
lidmi, ktěrí neomylňe sm̌ěrují ke vchodům
kaplí, farních i filiálních kostelů, bazilik
(minor i maior), dómů a katedrál. Ani
náš kostel nebyl výjimkou a tak, když se
úderem 23 hodiny otevřela brána, se již
brzo kostel naplnil šumem, vrzáním lavic,
tlumeným hovorem a zvoněním mobilních
telefonů, našťestí také v̌etšinou tlumeným.
Kostelem se nesla tlumená

”
jé“ a

”
jů“

návšťevníků, ktěrí přišli okouknout bet-
lém nebo výzdobu kostela. Bude půlnoční
mše!

Tento věcer kryje jakási poklidná at-
mosféra, která dokáže mnoho utlumit.
I zarytý ateista nerad ruší

”
kouzlo Vánoc“.

A tak jsem na půlnǒcní pobíhal se svou
pracňe vyrobenou cedulkou KOSTELNÍK
zcela zbytěcně. Žádné

”
vzrůšo“ se neko-

nalo.
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O to zajímav̌ejší byla p̌ríprava na vá-
noční oslavy. Zǎcalo to již večtvrtek p̌red
Šťedrým dnem kácením smrku na farní
zahraďe. Díky souȟre techniky a svalů a
vysoce sofistikovanému přístupu se nám
(kostelníci + Miroslav Lstibůrek ze Slav-
kova) podǎrilo ztepilý smrk ztepilý (Picea
abies L.) pokácet a uložit na farní zahradu.
Vše pokazilo pouze drobné zranění kostel-
níka Josefa

”
Boba“ Zelinky (ten mladší a

hežcí a svobodný, pozn. autora) při opouš-
tění pracovišťe (vyroňený kotník).

V den sobotní pak nastal velký den
brigády p̌red Vánoci. Jelikož tém̌ěr do po-
sledních chvil probíhaly intenzivní práce
na oprav̌e lavic pravéřady, bylo nutné
hlavní úklidové práce koncentrovat na so-
botu. P̌res naše obavy přišlo pomoci kolem
30 lidí. To nám vyrazilo dech, ale postupně
se nám všechny podařilo vytížit, takže se,
doufáme, nikdo nenudil. Jsme vděční za
tuto významnou pomoc a všem moc děku-
jeme. Podǎrilo se do znǎcné míry odprá-
šit celý kostel, v̌cetňe kazatelny, naleštit
lavice a klekátka (Scampi, děkujeme). Až
je mi líto, že po Novém roce zas přijdou
opravovat lavice. To zas bude prachu...

Vrcholem však nebylo ani kácení
stromu, ani brigáda, dokonce aničisťení
záťežového koberce a stavění betlému, ale
transport vánǒcního stromku, teda stromu,
do kostela.

Původní odhad, že k přetransportování
stromu bude potřeba cca 8 lidí, se ukázal
jako silňe poddimenzovaný. Předpoklad,
že pokácený strom s výškou cca 8 m a

průměrem kolem 20 cm, bude mít i s jeh-
li čím tak maximálňe 200 kg, (což musíme
zvládnout, ne?) jsme zavrhli při první po-
kusu o nadzvednutí.

Jelikož se nás nesešlo mnoho (mohl
bych jmenovat, ale nebudu, protože by
účastníci zpychli), celkem 6, z toho je-
den lehce zraňen, po prvních pokusech
strom ovázat a vytransportovat na ulici
jsme skoňcili dost vyčerpáni se stromem
v průjezdu zvláštní školy.

Původní idea byla postupně strom vta-
hovat do průjezdu a přitom ho ovazovat.
Jelikož jsme však nedokázali stromem po-
hnout, abychom ho protahovali průcho-
dem a zárověn ovazovat (nezbyl nikdo,
kdo by ovazoval),̌rekli jsme si, že ovazo-
vat je vlastňe úplňe zbytěcné. S vyp̌etím
všech sil jsme strom vtěsnali do uzoun-
kého průjezdu. Pak jsme zjistili, že v další
cesťe nám p̌rekáží zábradlí, bránící dětem
vbíhat do vozovky a nám vytočit se se
stromem z průjezdu. No, ale za pomoci
autolana jsme ve stylu burlaků na Volze
nakonec strom vyrvali až na chodník (což
stálo jeden naražený prst), kde jsme zůstali
stát bezradní, špinaví, ulepení smůlou a
zcela bez energie.

Tu dostal spásný nápad váženýčlen
farní rady, Ing. Jǐrí Řezní̌cek.

”
Bez

vozejku ho tam nedostaneme,“ zvolal.

”
Půjdu naproti půǰcit palet’ák.“ (naproti =

do Brňenky, palet’ák = nízkozdvižný vo-
zík na p̌revážení palet, vyrábí Kovo Cheb,
pozn. autora). A také ho půjčil, i s řidičem.

Od té chvíle to šlo ráz na ráz. Strom
jsme uložili na paletu, špičku nadleȟcili
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dva nosǐci a vyrazili jsme sm̌erem ke kos-
telu. Po pěclivém výb̌eru trasy (paletové
vozíky vezoucí stromy špatně jezdí p̌res
jakékoliv p̌rekážky) jsme se dostali až před
hlavní vchod, kde nášcekala poslední p̌re-
kážka - velmi nevhodňe zaparkovaný au-
tomobil. Jelikož to byla drahá zahraniční
znǎcka (tuším BMW nebo ňeco takového),
zavrhli jsme systém

”
nem̌el to sem stav̌et“

a našťestí úsp̌ešňe jsme se do vrat kostela
vešli.

Postavení stromu již nebylo tak dra-
matická záležitost. Po nasazení stojanu
jsme spojenými silami strom vztyčili a
nazdobili. Kostel tak získal výraznou do-
minantu, která tu již dlouho nebyla. A taky
asi nebude. Asi naštěstí. Ted’ už jen vy-
myslet, jak ten strom zlikvidovat. Nepotře-
bujete ňekdo ďrevo?

Luděk

Trampolína
aneb transport vánočníku stromku

z jiného pohledu

Je neďele, z domů voní vánǒcní cuk-
roví, mírňe poprchává a na nedělní ob̌ed
měl p̌rijít náš mladý kostelní̌cek Bob. Ve
měsťe vrcholí hon za vánǒcními dárky a
u nás doma p̌ríprava svátěcního ob̌eda. Pa-
rádňe jsme se najedli, popovídali s Bobem,
vypili kávu (něktěrí mladší a kostelníci
pili jen kapǔcíno). Blížila se 16 hodina a
teprve tehdy jsme si uvědomili s Jakubem,

že kulhavý Bob moc se stěhováním stromu
z farního dvora do kostela nezmůže.

Tomu bylo tak: Rostl tam veliký smrk
více než 20 let, ale sousední firma zhoto-
vila asi o 3 metry níže, než je farní dvůr,
garáže. Jelikož by kořeny narušily statiku
opěrné zdi, bylo rozhodnuto o pokácení
stromu a instalaci smrku do kostela na
vánǒcní svátky. Strom se podařilo pokácet
do mezery mezi kůlnu a jiný jehličnan.
Když Bob odklízel ze střechy kůlny v̌etve
nachystal si na zemi hromádku větví jako
doskǒcišťe pro skok z výšky. Po dopadu
se uchýlil na 3 dny do svého soukromí
s výronem v kotníku. Holt v̌etve nejsou
trampolína!

Když jsme dojeli k fǎre, čekal tam již
v montérkách Luďek (2. kostelník), Honza
Lorenc a V̌rešt’an. Smrk m̌el do kostela
nelehkou cestu. Musel překonat naši ne-
šikovnost, 2.5 m vysokou zídku, průchod
na Lidickou, zábradlí u silnice, sloup ve-
řejného osv̌etlení, fará̌rovo auto a ňekolika
set metrovou cestu přes ǩrižovatky na Mo-
ravském nám̌estí. Smrk to m̌el v pohoďe,
ale ve všem jsme mu museli pomoci.

Prvotní plán na ovázaní větví na mísťe
vzal za své ňekolikerým p̌retržením pro-
vazu. P̌resunuli jsme ďrevinu k zídce. S vy-
pětím všech vší sil se podařilo asi po 10
minutách strom dopravit před průjezd za
zídkou. Zde m̌el nanovo zǎcít bod jedna
při protahování prvního ostění, totiž p̌ri
stažení v̌etví skrze průchod strom svázat.
Průchod však byl tak těsný, že bychom
tuto operaci nebyli schopni provést. Násle-
doval bod záchrany pod heslem -

”
co nejde
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silou, jde ješťe větší silou“ a tak jsme se
rozjeli až na Lidickou. Smrk, tažený burla-
kem Lud’ou na automobilovém laně, pro-
jel průjezdem a vysazenými dveřmi témě̌r
jako po másle.̌Celní tažnoǔcetu však p̌re-
kvapilo již zmíňené zabetonované zábradlí
na ulici a kandelábr, za nímž se schovával
fará̌rův Mégane. A tak op̌et zvíťezila síla a
pružnost ďreviny. Po ňekolika pokusech se
smrk elegantňe vytǒcil kmenem sm̌erem
ke kostelu. Jeho šíře však zabrala celý
chodník. Plán

”
A“ měl pokrǎcovat pod-

ložením dvou dílů hliníkového žebře pod
kmen stromu a jeho odnesením. Gravitace
však byla mocňejší než my. Aby v kostele
byl strom a ne májka, bylo tažení po sil-
nici zavrženo kostelníky. Zrychlený dech
a krevní ob̌eh p̌rinesl spásnou myšlenku
(prvotňe zamítnutou silnýmǐcleny muž-
stva) o zapůǰcení dopravního prostředku.
Úspornou silovou variantou byly nejdříve
popelnice na kolěckách, rudl apod.

Podǎrilo se nám v proťejší Brňence
přemluvit vedoucího k zapůjčení palet’áku
s paletou i vozkou.

”
Co povezeme?“

-
”
Smřcek!“ zněla odpov̌ed’. To vozku

uchlácholilo a šel.
”
A kam to bude?“ -

”
Do

kostela!“ -
”
??? Ale tak jo!“ Když uviďel

na proťejší straňe za auty schovaný smrk
jako chodník, chťel se otǒcit a vrátit se. Ale
nakonec ochotňe pomohl.

Transport smrku byl velkolepý, i když
bez majá̌cku. Vep̌redu táhl ařídil vozka
palet’ák a rychlost sp̌režení udával burlak
Luděk (stále na laňe), uprosťred jsme se
sťrídali já, Honza Lorenc a V̌rešt’an, za

námi sbíral odpadlé v̌etve Kuba a na pa-
let’áku se smrkem se vezl Bob (prý vyrov-
nával stabilitu ?!). Všechny̌cervené jsme
stáli. Šaliná̌ri nevě̌rili svým očím, když
před nimi prošli dva lidi, ťretí se vezl,
pak smrk, pak další lidi, pak smrk a na
záv̌er hromada v̌etví s Kubou. Podǎrilo
se nám bravurňe obtǒcit poslední semafor
a už jsme p̌ristávali mezi zaparkovanými
vozidly p̌red hlavním vchodem. Vozka se
s námi rozloǔcil a se slovy

”
Jsou Vánoce,

musíme si pomáhat!“ zmizel ve tm̌e velko-
města. Po cestě jsme m̌eli strach, aby nám
smřcek bez potvrzení o koupi nezabavila
městská policie.

Strom po otǒcení do hlavního vchodu
kostela byl p̌res celou ší̌ri chodníku a té-
mě̌r i silnice.

”
Lehce“ vklouzl do kostela,

prosmýkl se okolo oltá̌re až na místo svého
dodání. Musím p̌riznat, že jsme toho za ty
2 hodiny m̌eli celkem dost. Ale Vánoce
přece stojí za to!

Snad jste si je krásně a požehnaňe pro-
žili! A pohled na smrk taky!

JŘ

P.S.: Máme novou testovou otázku do au-
toškoly: Je ú̌castníkem silnǐcního provozu
s právem jízdy na chodníku

– Smrk s osádkou bez majáku?
– Palet’ák tažený burlakem?
– Bob na palet’áku se smrkem?

Vše je správňe!
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DŮLEŽITÉ
UPOZORNĚNÍ

Redakce se omlouvá všem farníkům,
ktěrí v posledních dvou

”
Tomášcích“

marňe hledali
”
Slovo nemocným“. Na

vině není otec Josef Šik, jenž vždy zavčasu
vložil svůj p̌rísp̌evek do krabǐcky zav̌ešené
na radiátoru v bǒcní kapli. Trochu viny
neseme snad my,členové redakce, nebot’
nás p̌ri vybírání zmíňené krabǐcky někdo
již podvakráte p̌redb̌ehl. Je to žrejmě člo-
věk literárňe vzďelaný, který tuší vysokou
hodnotu rukopisů otce Šika a ví, že jejich
cena buděcasem stále stoupat.

PROSÍME: P̌redávejte své p̌rísp̌evky
panu kostelníkovi nebo přímo ňekomu
z členů redakce. Krabička z bǒcní kaple
zmizí. Děkujeme za pochopení.

za redakci Sojka

Zahájení plesové
sezony 2004

Farní ples sv. Tomáše zahajuje pleso-
vou sezonu, alespoň co já vím.

A protože tento ples p̌rináší řadu p̌rí-
jemných chvil a zážitků, pravidelně se
této akce zú̌casťnujeme. Bylo tomu tak i
tentokrát. Sotva jsem se vzpamatoval ze
zážitků vánǒcních svátků a Silvestra, už
jsem zǎcal vyháňet moly z kapes svého

obleku, abych mohl na plese předstoupit
před své kamarády a předvést se také jako
spǒrádanýčlověk. A op̌et jsem letos ne-
prohloupil – znovu naletěli.

Letošní ples byl jubilejní – desátý. Od
příštího roku by se tedy mohl nazývat již
tradǐcním.

Nutno p̌redeslat, že takový ples se
musí p̌ripravit. Letos se nechtělo nic po-
nechat náhoďe a proto se na v̌casné p̌rí-
prav̌e podílelo mnoho dobrovolníků. Od
skupiny vedené Keprníkem, která zajišt’o-
vala obecné organizační záležitosti, p̌res
šikovné dcerky vedené Irenou, které se
snažily p̌ripravit a nazdobit stoly i pro-
sťredí, p̌res skupinu taněcníků vedenou
Dangalou, až po skupiny, o kterých vůbec
nevím. Všichni dobrovolníci si odnesli do-
brý pocit a možnost vyplnit modré okénko
v dení̌cku.

Venku od rána sňežilo, to aby se
účastníci mohli rozklouzat. Když vstoupili
účastníci do objektu gymnázia, našli roz-
zá̌rené prostory, nádherně vyzdobené stoly
se sví̌ckami a p̌ríjemňe nalaďené pǒrada-
tele i hudebníky.

Ve dvou se to lépe táhne (i z láhve),
a tak p̌ríchozí se objevovali zejména ve
dvojičkách, ale i v̌etších skupinkách.

Začali se shlukovat kolem stolů a za-
plňovat je různými dobrotami. Na sto-
lech si také zapálili svíčky a pokochali
se pohledem na blýskající se hvězdǐcky,
které zdobily slavnostní stoly. U hvězdǐcek
ješťe musím zůstat, nebot’̌radu návšťev-
níků zam̌estnávaly ve volných chvílích po
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celý ples. Zejména systematici a výtvar-
níci sestavovali z hv̌ezdǐcek geometrické
tvary či různé obrázky a zvířátka, čímž
otevírali nový prostor k dalším nápadům
a humorné diskusi, a nenechavé ručičky
mohly zam̌estnat své prstíčky.

Ples zahájilǎcernobílá polonéza pěkňe
provedená šikovnými mladými farníky.
Moderování plesu se ujali Veverka a
Keprník, ktěrí předali slovo o.Vrbackému
k úvodnímu proslovu a následně vpustili
taněcníky na parket.

Zatím v p̌redsálí se netančící u stolu st-
melovaličerveným vínem. Pan farář, který
si p̌risedl, dle láhve držené v ruce měl
zřejmě pocit, že bychom se m̌eli spíše

schmelovat. V každém přípaďe všude pa-
novala dobrá nálada a bohuželčas utíkal
příliš rychle. Také proto, že program byl
pestrý ǎclověk sotva stǎcil všechno stíhat.

Mohli jsme se pokochat vystoupe-
ním talentované stepařky Marti. V dalším
vstupu taněcní dvojice ze Starletu před-
vedla ňekolik latinskoamerických tanců.
Poslední skv̌eléčíslo zvládlo DUO Mart’a
+ Hanka v sťríbrně blýskajících se kos-
týmech. Mezitím jsme stihli povečěret a
nakoupit lístky do tomboly. I když léta
pravidelňe žádám ženu at’ kupuje pouze
lístky do tomboly, které vyhrávají, a os-
tatní at’ ponechá prodávajícímu, vždy to
dělala práv̌e naopak. Proto jsme letos na-
kupovali lístky do tomboly spolu a vý-
sledek se dostavil. Dv̌e ťretiny lístků byly
sice op̌et ňejaké vadné, protože jejicȟcíslo
nikdo nehlásil, zato zbývající cca třetina
lístků ňeco vyhrála. Drobný problém byl
v tom, že jsme byli v tak družném spo-
lečenském hovoru, že jsme třetinu z vy-
hrávající ťretiny zaregistrovali ňejak pozďe
(pro pǒradatele:č.152, zbyl-li nap̌r. ně-
jaký dort v lednǐcce). P̌resto výhry uďelaly
radost, zejména Poličan, který obšt’astnil
všechny spolustolovníky.

Najednou kapela p̌restala hrát a zǎcala
balit. Tak co jsme m̌eli dělat, jiťrní ješťe
nikde nebyla, a tak jsme jeli rovnou domů
s naďejí, že možná na tom příštím plese
se nám podǎrí všechny známé pozdravit a
všechno si dopov̌eďet.

– ki –
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Přečetli jsme za vás . . .
. . . tentokrát z článku Josefa Koláčka SJ

OTEC ŠPIDLÍK A MY V ŘÍM Ě

I když mi nyní v jeho blízkosti
létá kolem uší

”
Vaše Eminence“ nebo

podle kuriální etikety
”
Eminenza

reverendissima“ či jen krátce

”
Eminentissime“, pro mne zůstává

v duchu i p̌ri rozhovoru ono dův̌erné

”
Otče Špidlíku“ a podle dávného úzu

České provincie SJ (od latinského
”
usus“)

mu stále vykám.
On už padesát let, já teprve třiaťri-

cet sloužíme vŘímě
”
Ad maiorem Dei

gloriam“, a tak není divu, že vzpomínky
jsou jako malý vodopád. (...)

Kdosi z jeho posluchǎců, jejichž pǒcet
stále roste, vystihl svůj obdiv:

”
Špidlík

nám podává teologii, dogmatiku a mo-
rálku s lidskou tvá̌rí!“ Vzpomínám si
na jednu epizodku ze sjezdu Křest’anské
akademie v Tridentu. Po jednom vystou-
pení P. Heidlera, jinak Saši, se na něho
snesly výtky, že jeho názory jsou dogma-
ticky

”
přibloudlé“. Ten ale namítl:

”
Vždyt’

Špidlík říká totéž, jenomže to zabalí do
výroků svých východních Otců, a to je
v pǒrádku?“ (...)

P̌ri prvním našem setkání po prázd-
ninách

”
u Řezá̌ců“ (tedy v Orientálním

ústav̌e, kde byl P.Řezá̌c ministrem domu)

nebo
”
u Špidlíků“ jsem se dovídali ho-

ralské historky z jejich putování po Do-
lomitech. P̌ritom si neopomenul dobírat
přítomného P. Olšara, který také jezdil na
prázdniny do Alp, ale ne aby dělal túry na
vrcholky, nýbrž aby

”
dával moudré rady

zahranǐcním hostům, jak se má chodit po
horách“. Já jen mohl závidět, co všechno
tahle

”
parta“ dokázala vymyslet a pro-

žít. Když pak vyšel
”
Ulipyspirus“, kniha

povídek, pohádek a bajek, kterou napsali
s P. Michaľcíkem, leccos mohl pochopit i
nezasv̌ecenýčtená̌r. (Nedávno byla p̌relo-
žena do vlámštiny a m̌ela velký úsp̌ech,
i když Vlámům bylo ťreba vysv̌etlit ne-
zvyklý titul:

”
U lípy spí Rus“.)

V roce 1981 dostalo setkání
”
u

Špidlíků“ tragické rysy. Otec Špidlík,
jindy výborný hostitel sršící vtipy a ot-
covskou vlídností, byl tu neděli mimo-
řádňe vážný. Hovor vázl, ťekající pohledy,

”
porchetta“ i víno Frascati zůstaly ne-

tknuté. Aby nap̌etí ukoňcil, Otec Špid-
lík vytáhl dopis své sestry, v němž ře-
žav̌ela její v̌eta:

”
Oni nám ho zabili!“

Pak jen strǔcnými větami vylí̌cil, co ho
tížilo: 22. srpna, na svátek Panny Marie
Královny, se loǔcil se svým synovcem
Pavlem Švandou před jeho návratem na
Moravu. Musel být hrdý na zásadovitého,
velmi inteligentního a režimem nezlome-
ného univerzitního studenta. Byl

”
nalezen

na dňe propasti Macocha“. Poloha naleze-
ného ťela neodpovídala obvyklé poloze se-
bevraha. Míra poškození tělesných ostatků
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převyšovala možné důsledky pádu (důsle-
dek mǔcení). (...) I smrt Pavla Švandy esté-
báci uhráli za pomoci ustrašených soudců
a zdravotníků na

”
sebevraždu“ skokem do

Macochy. Stǎcilo jen číst vý̌cet sv̌edectví,
aby bylo jasné, kde hledat viníky. (...)

Stǎcí p̌relétnout úctyhodnoǔradu ti-
tulů, aby vyvstával úchvatný myslitelský
a duchovní obraz Otce Špidlíka. Však
také jeho knihy byly a jsou p̌rekládány
do různých jazyků. Nap̌ríklad do řečtiny,
a to pravoslavní jsou protiřímsky nala-
dění, a do makedonštiny. K vydání pře-
kladu v Iráku dal souhlas sám Saddám
Husajn. V Rumunsku a Bulharsku jeho
knihy slouží jako ǔcebnice na pravoslav-
ných teologických fakultách. Moskevský
patriarcha Alexij II. hovǒril během sou-
kromé audience s Otcem Špidlíkem celou
hodinu o jeho díle

”
Ruská idea“. Bývalý

italský prezident Cossiga mu napsal v pod-
ěkování za dar téže knihy:

”
Mám ji na

nočním stolku a každý věcer z níčítávám
alespǒn čtvrt hodiny.“

P̌ri setkání s naším, nyní Tomášem kar-
dinálem Špidlíkem jsem si v duchǔríkal,
že mu ten kardinálský purpur

”
náramňe

sluší“, že v té oslnivé̌cerveni není jen te-
oreticky vyjáďren symbol

”
usque ad effu-

sionem sanguinis“ (až k prolití krve),
nýbrž že je tam vepsána krvavá obět’ jeho
synovce Pavla Švandy a ostatních krva-
vých i

”
bílých“ mučedníků církve 20. sto-

letí v naší zemi.

• převzato z časopisu Jezuité 6/2003, zkrá-
ceno

Příprava na manželství
komunita Emmanuel

Pro snoubence, ale také pro ty, co spolu
chodí a o manželství uvažují, pořádá

komunita Emmanuel v Brňe na jǎre a na
podzim víkendová setkání s názvem

PŘÍPRAVA NA MANŽELSTVÍ

Setkání zahrnuje společné chvály,
přednášky, adoraci, sdílení ve skupinkách
a mši svatou. P̌rednášet budou manželské
páry z Komunity. Poplatek 200 Ǩc
zahrnuje ubytování, stravu a režii. Víkend
je uřcen pouze pro páry. Nejbližší termín
je 28 – 29. února 2004 na Lidické 24,
v Brně.

Přihlášky na adrese:p.levicek@volny.cz,
nebo na tel. 547 352 004. Další informace
jsou k dispozici také na webové adrese
www.emmanuel.cz
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Slovo nemocným

”
Radujte se s radujícími; plačte

s plačícími!“
Řím 12,15

Když je člověk nemocný, prožívá svůj
život jinak, než když byl zdravý.̌Clověku
zcela jinak ubíhá̌cas, protože ve chvílích
bolesti se mu zdá všechno velmi dlouhé a
pomalé, ustupování nemoci a bolesti mu
připadá p̌ríliš zdlouhavé. Zdravotní potíže
znesnaďnují anebo zcela znemožňují pl-
nění b̌ežných povinností a zvyků, nutí ho
vzdát se mnoha zálib, které mu působily
radost.

Soǔcasňe si však mnohem lépe uvě-
domuje skutěcnosti, které bral jako sa-
možrejmé a v dob̌e nemoci je pokládá za
dar, za který má být vďečný. Mezi tyto
skutěcnosti paťrí třeba jen krátké návštěvy
známých, projevení zájmu a účasti. Každá
z těchto v̌ecí byla ďríve b̌ežná, ale v ne-
moci jí je p̌ripisována v̌etší cena. To nás
může vybízet, abychom m̌eli snahu pro-
kazovat nemocným co nejvíc pozorností a
drobných služeb, protože jimi prospíváme
jim i sobě. Z naší strany to však vyžaduje,
abychom byli vnímaví a nedívali se na
potíže, které jsou s tím spojené, a byli
ochotní pomáhat. Každá nemoc nemusí
být pro nemocného obdobím jeho růstu
v duchovním živoťe a nemusí ho nutně
přivádět blíž k Bohu, ale ňekdy může
napľnovat jeho duši hǒrkostí, ztrátou ide-
álů a zam̌ěrením se jen na vlastní osobu.

Tento stav se prohlubuje, když není blízko
někdo, kdo chce ochotně podat pomoc-
nou ruku. Jiným důsledkem velké bolesti
může být růst pýchy, když sěclověku dǎrí
úsp̌ešňe bolest zvládat. Když jsou síly vy-
čerpány, může následovat propad do hlu-
boké deprese. Je proto nutné se reálně dí-
vat na bolest i na možnosti se s ní vyrovnat
a nespoléhat jen na sebe, ale i na Boží
pomoc, protože pouze s ní jsme schopni
vždycky úsp̌ešňe prožít každou situaci.

I když bývají bolesti velmi ťežké, je
třeba si položit otázku, jaký má to utrpení
smysl, protože když jěclověk p̌resv̌eďcen
o nesmyslnosti bolesti, je to pro něj nej-
větší záťež, se kterou se musí vyrovnávat.

Krizi v utrpení může prožívat každý
člověk a ani v̌ěrící lidé jí nejsou ušetřeni.
Ani vě̌rící člověk nep̌rekoná problémy utr-
pení a bolesti žádnou formulkou, ale musí
si položit otázku, co mu chce Bůh právě
touto bolestí sďelit a kam ho chce dovést.
Cesty k pochopení smyslu bolesti mohou
být různé pro jednotlivé lidi. Bůh však je
ochotný dát každému dost světla poznání,
aby poznal smysl utrpení a také dost síly,
aby je byl schopen dobře prožít.Člověk
se stále musí ǔcit obracet se s důvěrou na
Boha, protože jen On ví, cǒclověk práv̌e
poťrebuje. Když pǒcítá člověk s Boží po-
mocí, není pro ňej nic nesnesitelné a ne-
překonatelné.

O. Josef Šik
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Svědectví
které nemůže být zapomenuto

... dokončení příběhu paní Ludmily
z minulého čísla

Když jsme se domluvily co a jak, před-
stavená boromejek mne objala, políbila se
slovy

”
na tob̌e je viďet, že jsi naše“ a

pokrǎcovaly v slavení velikonǒcní liturgie.
Znaly mnoho textů zpam̌eti, dokonce jsme
si zazpívaly i papežskou hymnu. To vše
samožrejmě potají, jedna sestra hlídala,
zda nejde dozorce.

V celách jsme byly umístěny po 25.
Z jedné strany naší cely 25 vražedkyň,
z druhé strany 25 prostitutek. Na naší
většinou řeholnice, ňekolik generálních
představených jednotlivýcȟreholních ro-
din, mezi nimi i kandidátka blahořečení
boromejka Vojťecha Hasmandová. V Par-
dubicích bylo v té dob̌e asi 1200 v̌ezěn-
kyň. Druh práce byl odstup̌nován:řeholní
sestry navlékaly korále, norma byla nespl-
nitelná, byly jim proto zkracovány výhody
a po propušťení musely splácet pobyt ve
vězení. Naproti tomu protekční vězěnkyně
vyráb̌ely soǔcástky k televizorům. Byla to
práce dob̌re placená a po propuštění si
odnášely docela slušné peníze. Já jsem šila
podprsenky, norma 25 ks denně. Normu
jsem op̌et jakž takž plnila. Po pracovní
dob̌e jsme velicěcasto chodily na brigádu,
já skoro denňe (̌casto jsem slyšela:

”
půjde

ta mladá“- byly tam totiž o hodňe starší
ženy).

Chodily jsme na žňe, umývat podlahy
do taněcních sálů, ale dokonce i na výkopy
a betonování na Zimním stadionu, který
se tehdy stav̌el. Když vypukla cȟripka,
nem̌ely jsme žádné léky, jen jsme nemoc-
ným vǎrily čaje a udržovaly je, pokud
to bylo možné, na lůžku. Každý den po
večerní sm̌eňe za každého pǒcasí nástupy
a nekoněcné pǒcítání. Jednou se stalo, že
se pǒrád nemohli dopǒcítat a po dlouhé
dob̌e jednu ženu našli oběšenou – spá-
chala sebevraždu. Strava byla velice jed-
notvárná. Dávali nám chleba, sádlo, mar-
meládu, masu jsměríkaly vlasy. Za celou
dobu ve v̌ezení jsem neviďela rohlík a
máslo. Návšťevy rodǐců 1x za 3 m̌esíce,
mohli mi dát jen toaletní mýdlo a dopisní
papír. Ostatní v̌eci, kterými mňe chťeli při-
lepšit, odváželi smutní domů.

Psát jsem mohla jen s rodiči, ale do
dopisu p̌ripisovali i ostatní̌clenové rodiny.
Jednou u mne p̌ri

”
filcunku“ našli rukou

psané Mariánské hodiny (sestry je uměly
zpam̌eti). Dostala jsem trest – zákaz do-
pisů na 3 týdny. Trest to byl spíše pro mé
rodiče, nebot’ ti nev̌eďeli, co je se mnou,
když nepíši. Když se blížily Vánoce,řekla
mi Ilka, se kterou jsem se velice sblížila:

”
Nesmíš plakat, budeš tu jenom jedny vá-

noce, moje už to budou osmé“.
To byla lidská stránka v̌ezení. Byly tam

i chvíle velké radosti. P̌redňe vědomí, že
Pán je tam s námi, a to někdy doslova
fyzicky. Mohu-li pozm̌enit trochu slova
evangelia:

”
Bylas ve v̌ezení a navštívil

11



jsem Ťe“. Nevím, jak to prováďeli, ale
během návšťev byl tajňe propašován eu-
charistický Kristus. A tak tam byl s námi.
Jednou p̌ri kontrole na pokoji se m̌e veli-
tel udiveňe zeptal:

”
Co Vy tady ďeláte?“

Odpov̌eďela jsem mu, že sem patřím. On
nato:

”
Co jste ješťe neum̌ela, se naǔcíte.“

P̌redstavená boromejek se nedala:
”
Nic

špatného, pane veliteli“. Pravdu měli oba.
Měla jsem možnost žít v blízkosti vyni-
kajících a troufám sǐríci svatých osob-
ností ačerpat tak z jejich p̌ríkladu sílu a
povzbuzení. Růženka Vacková, jinak pro-
fesorka na Karlov̌e univerziťe, p̌rednášela
o estetice a ďejinách um̌ení. Nina Svobo-
dová, spisovatelka, žena s vynikající pa-
mětí, nám recitovala po večerech Danteho
Božskou komedii. Neopustilo m̌e vědomí,
že Pán mne vede. Bývala jsem dříve dost
nemocná, ale ve v̌ezení (krom̌e kašle p̌ri
zašívání pytlů) jsem nemocná nebyla. Vy-
bavují se mi milé vzpomínky, jak jsme se
nap̌ríklad s již jmenovanou Ilkou spolu při
procházce na v̌ezěnském dvorku v adventě
za padání sňehových vlǒcek modlily ro-
ráty. Ilku jsem pozďeji požádala o kmot-
rovství p̌ri křtu mé první dcery. Dále jsem
se hodňe sblížila se sestrami dominikán-
kami. Byla tam i matka od malých dětí.
Rodǐce oba s vysokými tresty ve vězení,
děti odebrány do ďetských ústavů, tam se
odcizily a k rodǐcům po návratu již nenašly
vztah. Byly tam i ob̌eti babického p̌rí-
padu. V̌etšina všech těchto skv̌elých lidí
je v nárǔci Boží. Propušťena jsem byla po
odpykání celého trestu 6. srpna 1959 na
svátek Prom̌eňení Páňe.

To jsem ješťe netušila, jaká další bo-
lest mnečeká. M̌ela jsem ňekolikaletou
známost. M̌eli jsme se opravdu rádi, ne-
shodli jsme se však v náboženské otázce.
Neměla jsem odvahu uzavřít manželství a
k rozchodu mi chyb̌ela síla. Po propuš-
tění z v̌ezení jedna z mých prvních otázek
byla:

”
Co Ivo?“ Odpov̌ed’ maminky mi

zněla hů̌r než ortel p̌red půldruhým rokem
u soudu:

”
P̌red čtrnácti dny m̌el svatbu“.

Cítila jsem se nešt’astná, zrazená, několik
nocí jsem proplakala. S odstupem̌casu
jsem i zde poznala Boží ruku a dnes jsem
vděčná za tento chirurgický̌rez, ke kte-
rému jsem nem̌ela odvahu. A Pán mi navíc
nabídl jiné, lepší̌rešení. Po ňejaké dob̌e
jsem se seznámila s nynějším manželem.
U něj jsem nalezla i to, co jsem postrádala
ve své první známosti. I on viděl Boží
řízení, když mi řel:

”
Jakpak bychom se

jinak našli, kdyby ťe nezav̌reli?“ Moje dvě
dcery již mají své rodiny, mám 5 vnoučat,
máme se všichni rádi.

Co říci záv̌erem? I když to z ťechto
mých časem uhlazených vzpomínek
možná není patrné, byl to komunistický
kriminál se vším všudy: tvrdé, většinou
noční výslechy, ponižování, urážky,
lži, slibování i vyhrožování, pocit
bezmocnosti, hrubost, naprostá ztráta
soukromí, odloǔcení od nejbližších,
strach z jejich pronásledování. Rozsudek
byl předem dán, výslechy a obvinění
podle zvrhlé zásady presumpce viny
upraveny. A vpálený cejch kriminálníka
mne provázel i v dalším životě. Ješťe
po létech, když jsem v Brňe sháňela
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zam̌estnání, mi bylo sďeleno, že nemohu
pro nedostatek důvěry vykonávat povolání
sociální pracovnice, o které jsem se
ucházela. Zbavit svobody nevinného
člověka je zlǒcin, a tak je to ťreba jasňe
pojmenovat a odsoudit. Jiná věc ovšem
je, jak se s tímčlověk, který byl takto
postižen, osobňe vniťrně vyrovná. Ov̌ěrila
jsem si pravdivost slov Písma: Milujícím
Boha . . .

Ludmila Cahová

Česká sekce Radia Vatikán
má nové internetové stránky

Na Nový rok 2004 zprovoznilǎceská
sekce Vatikánského rozhlasu novou po-
dobu svých internetových stránek. Na pro-
zatímní adrese http://rv.omadeg.cz vedle
obvyklých aktuálních zpráv z Vatikánu a
ze sv̌etové církve a archivu dalších pořadů
českého vysílání RV nabízejí též anketu,
možnost diskusí ǩclánkům, zasílání novi-
nek na e-maiľci možnost lepšího vyhledá-
vání. V plánu je rovňež zavedení on-line
rozhovorů s významnými osobnostmi.

Nějaký čas budou nové stránky fun-
govat paralelňe se starými stránkami na
adrese http://www.radiovaticana.cz, než
budou na tuto adresu převedeny. Zám̌e-
rem celé nové podoby stránek RadioVati-
cana.cz je posílit interaktivitu mezičeskou
sekcí RV a posluchǎci, resp. návšťevníky
webu.

Myšlenka archivovat a zpřístupnit na
internetu aspǒn část pǒradů z vysílání
české sekce Vatikánského rozhlasu se zro-
dila již během Velkého jubilea 2000.
Tehdy bylo možné p̌repis ňekterých rozho-
vorů vzniklých b̌ehem Svatého roku nalézt
na stránkácȟCeské provincie Tovaryšstva
Ježíšova (www.jesuit.cz), jíž jěceské vy-
sílání RV sv̌ěreno. Ve druhé poloviňe roku
2001 bylo ovšem rozhodnuto, že textový
archiv je ťreba pojmout mnohem velkory-
seji. Tak vznikla soǔcasná koncepce webu
RadioVaticana.cz, která má výrazně zpra-
vodajský charakter. Vedle možnosti po-
slechnout si ze záznamu nejnovější vy-
sílání české sekce nabízí web pravidelně
aktualizovaný textový archiv jejích po-
řadů. Lze v ňem nalézt zprávy z Vati-
kánu a ze sv̌etové církve, projevy Sva-
tého otce, pravidelné homilie známého je-
zuity Tomáše kardinála Špidlíka, rozho-
vory s osobnostmi, tematické vzdělávací
seriály, komentá̌re a další publicistiku.

Ve své prvotní podob̌e byly stránky
www.radiovaticana.cz spuštěny 1. kv̌etna
2002. Jejich chod využíval dvou základ-
ních výhod: jednak tvůrčího potenciálu re-
dakcečeského vysílání Vatikánského roz-
hlasu, která poskytuje všechny zveřejňo-
vané materiály, a dále bezplatnosti práce
redaktorů webu. Od jejich založení to byli
především jezuité Jan Regner a Petr Havlí-
ček, bývalí redaktǒri české sekce RV, kteří
zajišt’ovali chod stránek b̌ehem svého stu-
dia teologie na Gregoriánské univerzitě
v Římě.
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Majitelem stránek RadioVaticana.cz je
Česká provincie Tovaryšstva Ježíšova, je-
jich provoz zajišt’ujěceská sekce RV.

zdroj: Biskupství brněnské

Z Farní charity

Sestry a bratři,

Tak jako v p̌redcházejících letech,
chceme vás i tentokrát v lednovém̌císle
Tomáška informovat ǒcinnosti farní cha-
rity v uplynulém roce.

Naší hlavní pracovní náplní je pomoc
starším nemocným a osamoceným bratřím
a sestrám. Tato pomoc je různá podle po-
třeby jednotlivého klientǎci klientky: ná-
kup, pomoc p̌ri úklidu, pomoc p̌ri osobní
hygieňe, doprovod do kostela, vycházky
s postiženou ženou upoutanou na vozíčku,
návšťevy v domovech důchodců, prosté
spolěcenské návštěvy.

V uplynulém roce jsme se takto starali
o 16 starých lidí, z nichž v průběhu roku
dvě ženy a jeden muž zemřeli. Nás dobro-
volných pracovníků farní charity je v sou-
časné dob̌e 13. Scházíme se každý měsíc
ve čtvrtek p̌red prvním pátkem po večerní
mši svaté v kapli u sakristie. Ubývá nás
a rádi mezi sebou přivítáme nové zájemce
o práci ve farní chariťe.

P̌red uplynulými Vánocemi, tentokrát
už podesáté, jsme opět mohli s vaší po-
mocí p̌ripravit a rozdat

”
vánǒcní balí̌cky“.

P̌ripravili jsme a roznesli celkem 34 na-
dílek starým a osam̌elým bratrům a sest-
rám. Velké díky vám všem, kteří jste nám
přispěli darovaným cukrovím, ovocem a
ořechy i finaňcními dary. Tak jako každý
rok jsme p̌ri balení obdivovali různost a
pěclivost, s jakou bylo cukroví uďeláno.
Ani tentokrát nechyb̌ely krásňe zdobené
perní̌cky ve tvaru anďelíčků a zvonků.
Svými p̌rísp̌evky jste způsobili všem ob-
darovaným radost a podíleli jste se na ra-
dostňejším prožití jejich Vánoc.

Něco z vašich p̌rísp̌evků jsme po-
skytli Domovu pokojného stáří na Ka-
menné ulici a také Dennímu centru pro
bezdomovce. Ani barevné křídy a olejové
barvy, které jsme našli mezi krabičkami
s cukrovím a sá̌cky s ovocem nezůstaly
nepovšimnuty, velmi dob̌re je využijí ďeti
z Domova sv. Markéty. Trochu cukroví a
ořechů dostali také pacienti z psychiatric-
kých odďelení v Bohunicích aČernovi-
cích.

Za všechny obdarované i za sebe všem
šťedrým dárcům moc ďekujeme.

Z vašich finaňcních darů, které nám
vkládáte do pokladničky vzadu v kostele,
jsme v uplynulém roce podpořili projekty
Oblastní charity a další humanitární účely:

PROJEKTY OBLASTNÍ CHARITY:

EFFETA (denní stacionář pro ďeti a mladé
lidi s mentálním postižením a autismem)

19 000,– Ǩc
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Chráňené bydlení sv. Michaela pro lidi
s mentálním postižením a autismem

3 000,– Ǩc
Domov sv. Markéty 1 568,– Ǩc
Denní centrum pro bezdomovce

4 000,– Ǩc

DÁLE JSME ZASLALI:

Likvidaci Lepry 3 000,– Ǩc
Sdružení p̌estounských rodin 10 000,– Kč
Pěstounské rodiňe Žižkovských

8 000,– Ǩc

Částky pro jednotlivé projekty Ob-
lastní charity byly usm̌erňeny po konzul-
tacích s vedením OCH podle naléhavosti
podpory. Množství peňez p̌estounské ro-
dině Žižkovských odpovídá přání dárců.

Stále probíhá sbírka použitých známek
pro misie.

Také pokrǎcuje sb̌er šatstva organizo-
vaný farní charitou na Starém Brně, na
kterém se podílíme propagací a výpomocí
při nakládání balíků do vagonu.

Závěrem ďekujeme všem, kdo nás
v loňském roce jakýmkoli způsobem at’
finaňcně, modlitbouči jinak podporovali a
prosíme vás, abyste nám i letos pomáhali,
abychom mohli, tak jako doposud, pokra-
čovat v naší práci – ve službě poťrebným a
osamoceným.

dobrovolníci farní charity

u sv. Tomáše a Kad’ourkovi

PŮJČÍM SI KLOBOUK
aneb óda na maminky

Nemám klobouk, ale ňejaký si půǰcím,
abych mohla smeknout. Hluboce se totiž
skláním p̌red rodinami s více ďetmi a –
i když můj obdiv paťrí oběma rodǐcům –
zejména p̌red maminkami. (Pánové tatínci
necht’ prominou, ale oni si občas chodí

”
odpǒcinout“ do práce).

I já jsem si v ďetství byla jista, že
je mým úkolem být maminkou alespoň
čtyř dětí, hrát si s nimi, vychovávat je.
Ale moudrý Bůh vede mé kroky jinou
cestou a já jsem mu velmi vděčná, že
mě tak dob̌re zná – tak veliký úkol bych
určitě nezvládla. Když se dnes dívám na
maminku s mnoha ďetmi, dávno již ne-
pocit’uji sebelítost; pouze hlubokou úctu.
Dob̌re vím, že nejde jen o rozvíjení nadání
malých špřcků a všťepování správných zá-
sad. Každá maminka si více užije věčného
praní, žehlení, uklízení, vaření, uřcitě si
vychutná spoustu probdělých nocí u ne-
mocného díťete s vysokou horěckou, pro-
žije mnoho dní, kdy neposedné ratolesti
zlobí a nepomáhá ani vařečka, a trvá-li to
léta a léta, musí být víra maminek opravdu
velmi pevná (a nervy též). A přitom mnohé
maminky, které zůstávají se svými dětmi
doma, mají vysokoškolské vzdělání a je-
jich práce v zam̌estnání by byla také velmi
prosp̌ešná. Ale – a v tomto názoru jistě
nejsem osamocena – ne tak prospěšná jako
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snaha postavit s Boží pomocí do života ně-
kolik dalších kvalitních lidí, ktěrí se budou
nadále podílet na budování Jeho Králov-
ství.

A tak pokud se na vás, milé maminky,
někdo dívá s MÍRNOU ironií, vzpoměnte
si, že jsou i lidé, ktěrí na vás hledí s NE-
sMÍRNOU úctou a obdivem a drží palce.
A do naší skupiny patří jistě i sám Bůh.

Marie Sojka Veselá

TEN VÁNO ČNÍ ČAS
(za rok přijde zas)

Snad by se mnozí rádi zeptali, kdo že
to tak krásňe ozdobil vánǒcní stroměcky
u betléma, kdo vytvǒril ty krásné ozdoby.
No p̌rece ďeti, ti šikovní malí neposedové,
ktěrí tak často nevydrží prožívat celou mši
svatou v usebranosti a poklidu dospělých.
P̌ripravovali (s maminkami) tu vánoční
nádheru po ňekolik týdnů.

Co bylo ješťe hezké o Vánocích?
Nabitý a usmívající se kostel o dětské

”
půlnǒcní“ šťedrověcerní mši, ďetské ruce

opatrňe p̌redávající Ježíška až k jesličkám,
koledy linoucí se z kostela.

A co dál? Zdánlivá malǐckost. Svátek
Svaté rodiny. Malý kluk poklekl na svou
čepici, podíval se na svého tatínka, vyndal
čepici zpod svého kolena a přisunul ji pod
koleno tátovi – jedna z podob lásky dětí

k rodičům. Lásky, kterou nám přináší Ježíš
a která jediná může zachránit svět.

Jarka Cýrusová

Pro bystré hlavy

Najdeš 10 rozdílů?
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